
»دختران به مدرسه بروند يا نه!« شايد تصور شود 
در سده 15 هجري شمس�ي و با گذشت 44 سال از 
انقاب اس�امي در ايران پاسخ اين سؤال مثل روز 
روشن باشد، اما واقعيت اين است كه هنوز در برخي 
از مناطق كشور مانند جنوب شرق، پدران و مادراني 
هستند كه معتقدند مدرسه رفتن بچه ها مخصوصاً 
دختران و البت�ه براي آموخت�ن در مقاطع بيش از 
ابتدايي غيرديني و غيراسامي اس�ت و براي اين 
نظر خود استدلال هاي مختلفي را نيز بيان مي  كنند. 
به منظور بررسي اين استدلال ها با حجت  الاسام 
محي  الدين بهرام محمديان گفت  وگو كرده  ايم كه 
به غير از تحصيات دانشگاهي از تحصيات حوزوي 
نيز برخوردار اس�ت. البته رئيس س�ابق س�ازمان 
پژوهش و برنامه ريزي آموزش�ي وزارت آموزش و 
پرورش نيز بوده اس�ت. متن گفت  وگوي »جوان« 
با حجت  الاسام محمديان در ادامه ارائه مي  شود. 

اسام چه نگاهي نسبت به بحث آموزش 
مخصوصاً بر اساس جنسيت دارد؟

تعليم و تربيت يكي از ش��ئون دعوت انبيا  است. همه 
انبيای الهي آمده اند براي اينكه انسان ها را تربيت كنند. 
اين تربيت نيازمند يك مقدمه اي به نام تعليم است و 
اين تعليم بايستگي ها و شايستگي هاي زندگي است، 
مورد خطاب اين تعليم هم همه آحاد بش��ري اس��ت؛ 
يعني همه انس��ان ها مورد توجه آن هستند و دعوت 
انبيا مانند دعوت پيامبر اس��ام دعوتي جهاني است 
كه همه زنان و مردان و همه انسان ها را در طول تاريخ 
شامل مي  شود. هر كسي در طول تاريخ لبيك بگويد و 
اجابت كند، خداوند متعال او را مسلم خطاب كرده و بر 
هر مسلماني هم واجب است كه ياد بگيرد. يك حديث 
معروفي از پيامبر بزرگوارمان داريم كه فرمودند »طلب 
العلم فريضه علي كل مسلم و مسلمه« يعني طلب علم 
بر هر زن و مرد مسلماني واجب است نه تنها بر هر زن و 
مرد مسلماني واجب است بلكه در هر كجاي عالم به اين 
علم دست پيدا كند، ضرورت دارد كه آن را ياد بگيرد 
كه روايت بعدي هست كه فرمودند » اطلبوا العلم ولو 
بالصين« يعني اگر به چين هم قرار باشد سفر كنيد و راه 
دور و درازي هم برويد تا ياد بگيريد لازم است كه اين 

ياد گرفتن را پي  بگيريد. 
نكته ديگر اين اس��ت كه در كنار اين احاديث،  اسام 
آموزش را هم به ش��كل مداوم مي  بيند، حتي آموزش 
را هم مقطعي نمي  بيند ك��ه دوره ابتدايي، راهنمايي، 
دبيرستان يا دانشگاه را خوانديد، تمام شد مي  فرمايد 
»اطلبوا العلم من المهد الى اللحد« يعني از گهواره تا 
گور دانش بجوييد، به اي��ن معنا كه هر روز دانش هاي 
جديد مي  آيد و هر روز ما پا به روزگار پسين مي  گذاريم؛ 
در همين روزگاري كه نس��بت به روزگار قبل الان به 
لحاظ علم، تكنولوژي، فناوري، دانش و بينش طرقي 
پيدا كرده ما هم بايد پ��ا به  پ��اي روزگار جلو برويم و 

دانش هاي جديد را ياد بگيريم. 
پس طلب دانش در اسام واجب است، پاسخگويي به 
دعوت انبيا اس��ت و دعوت انبيا  را كه پذيرفتيم، بر هر 
زن و مرد مسلمان، در هر كجاي عالم و در هر سني كه 

باشيم، واجب است. 
اين علمي كه اس�ام مي  گويد، فقط علم 

ديني است؟
علم يعني كش��ف حقايق عالم، علم برداشتن پرده از 
روي حقايق عالم است. حقايق عالم هم در هستي، هم 
در نظام تكوين و هم در نظام تشريع است. اگر كسي 

علم قرآن كريم را ياد بگيرد تا تفسير كند، كام خدا 
را تفسير كرده است و اگر دانش ياد بگيرد نظام هستي 
كوه، دشت، سنگ، آسمان و مانند اينها را تفسير كند 
يا معدن اس��تخراج كند يا در مورد روابط علمي عالم 
چيزي بياموزد، هم فعل خداوند را تفس��ير مي  كند؛ 
يعني يك مهندس، پزش��ك، جراح يا يك كسي كه 
در مورد نظام هستي، علوم طبيعي و تجربي تحقيق و 
مطالعه مي  كند چون عالم مخلوق و فعل خداوند است، 
تفسير آن هم تفسير فعل خداوند است. آن كسي كه 
قرآن تفس��ير مي  كند، قول خدا را تفسير مي  كند. آن 
كسي كه نظام آفرينش را كشف مي  كند، فعل خدا را 

تفسير مي  كند. 
هر چيزي كه در زندگي انس��ان ضرورت دارد كه رفع 
حوائج كند، يادگرفتن آن لازم اس��ت و هر چيزي كه 
پرده از حقايق عالم بردارد، علم اس��ت، بنابراين قرآن 
يا اس��ام نگفته علم فقط مثاً حديث و روايت است، 
علم يعني هر آن چيزي را كه در زندگي شما به دردتان 
خواهد خورد، ياد بگيريد. پيامبر كساني را مي  فرستادند 
نقاط مختلف تا بروند تكنولوژي ها و صنعت جديد ياد 
بگيرند و براي جامعه اسامي بياورند. در جامعه اسامي 
هر چيزي را كه استقال امت اسام به آن بستگي دارد 

بايد ياد بگيريم كه جامعه اسامي و ديني توسري  خور 
و محتاج ديگران نباشد و در عين حال براي التذاذ فردي 
كه كنجكاوي فردي و حس پرسشگري فردي ما را هم 
پاسخ بدهد و ما بخواهيم حقايق را در اين پديده هاي 

جهان كشف كنيم هم علم است. 
ش��ايد چيزي باش��د كه الان براي جامع��ه ضرورت 
نداشته باشد، ولي من خودم حس مي  كنم كه بايد بروم 
دنبال آن و يك چيزي را تحقيق كنم، اساساً بسياري از 
اتفاقات همين طوري از حساسيت افراد متولد مي  شود. 
اين هم علم است و اسام آن را نقد نكرده است، فقط آن 
چيزي كه در اسام از آن انتقاد شده علم لاينفع است؛ 
يعني علمي كه سودمند نيست، آدم را مشغول مي  كند 
و به شكلي براي انس��ان غفلت مي  افزايد و فايده اي در 
آن نيست؛ مثاً الان يك نفر بگويد من مي  خواهم ياد 
بگيرم تعداد پله  هايي كه در فان كوه نصب كرده اند چه 
تعداد است يا مثاً از خانه ما تا ميدان آزادي چند قدم 
است، اين علم مفيد نيست، دانستنش براي انسان لذت 
دارد ولي مفيد نيست كه انسان وقتش را صرف آن كند، 
ولي علمي كه در زندگي به درد ما مي  خورد، ضرورت 

دارد ياد بگيريم. 
در مجموع يك عده هس��تند، فهم دين ندارند و نگاه 
منفي هم دارند، اسام را جنسيتي مي  كنند، در حالي 
كه براس��اس روايت پيامبر بر هر زن و مرد مس��لمان 
علم  آموزي واجب است، هم بر مرد مسلمان و هم بر زن 

مسلمان واجب است علم بياموزد. 
با وجود همه اين اصراري كه پيامبر اسام و دين اسام 
نسبت به علم  آموزي دارند، يك عده اي اين علم  آموزي 

را تعبير به نوعي تنبلي مي  كنند. 
نه تنها علم تنبلي نيست، بلكه علم از قضا انسان را وادار 
مي  كند كه تاش خود را بيشتر كند. تنبلي كردن يعني 
چه! دانش آموختن مقدمه اين اس��ت ك��ه آدم همان 
نتيجه و ثمر دانش را در خدمت م��ردم قرار دهد. بله 
بعضي از دانش ها هس��تند كه در زماني كه ما اشتغال 

به آن داريم بايد شغل دوم نداش��ته باشيم، مثاً الان 
در دانشگاه ها در تحصيات تكميلي مي  گويند وقتي 
دوره دكتري يا فوق  ليس��انس مي  خواني��د تمام وقت 
ديگر جايي نباش��يد، چون آن زمان ديگر وقت براي 
درس نمي  گذاريد. اين يك حرف ديگر است، نه اينكه 
تنبلي باشد، بلكه مي  گويد الان چهار سال، شش سال 
يا 10 سال بايد محكم تمام حواست به آموختن متمركز 
باشد تا وقتي كه تمام كردي بتواني به جامعه خدمت 
كني، ولي تو اگر استعدادت را دو، سه سويه و تقسيم 
كني به اطراف مختلف خوب و به موقع ياد نمي  گيري. 
اين تنبلي نيست بلكه اين عين برنامه ريزي است كه 
بعضي ه��ا در دوره تحصيات خاص باي��د تمام وقت 

مبادرت به دانش  آموختن كنند. 
نظر اس�ام در خصوص اينكه ع�ده اي با 
وج�ود هم�ه تأكيدات ب�ه علم  آم�وزي، 
فرزندان و مخصوصاً دختران را از آن منع 

كنند، چيست؟
اساساً علم آموختن ضرورت است، البته يك موقع است 
كه خاف شرعي مانند اختال زن و مرد اتفاق مي  افتد 
و آن چيزي كه مي  خواهند ي��اد بدهند يا محل  هايي 
كه آموزش داده مي  شود به مصلحت عمومي خانواده 
نيست يا مصلحت اجتماعي آن فرزند نيست و دختر و 
پسر بودن هم در مورد اين تفاوتي ندارد؛ مثاً يك زماني 
مسيونرهاي مذهبي در كش��ور ما مدرسه اقليت هاي 
ديني تأسيس مي  كردند و بچه مس��لمانان را در آنجا 
تربيت مسيحي مي  دادند. خب برخي از پدر و مادرها 
يا علما مي  گفتند در اين مدرس��ه ها درس نخوانيد نه 
اينكه علم ياد نگيريد. از سوي ديگر بعضي از افراد نيز 
كج فهمي  هايي دارند كه اين هم اختصاص به اس��ام 
ندارد و در مس��يحيت هم همين معنا قبل از رنسانس 
بوده برخي از افراد مانند طالب��ان و اين نوع گروه هاي 
قشري و مرتجع مدرسه را دوس��ت ندارند، ولي وقتي 
با همين ها هم صحبت مي  ش��ود، مي  گويند ما فضاي 

عمومي را مناسب حال دختران نمي  دانيم و بايد اينها 
بروند در محيط خاصي آموزش ببينند كه اين هم در 
شرايط فعلي جامعه صحيح نيس��ت و بايد دختران و 
پسران بروند در دانشگاه درس بخوانند و از طرف ديگر 
ضوابط اعتقادي و فرهنگي خودشان را هم رعايت كنيد، 
ولي اين دليلي نيست كه علم آموزي بچه ها را متوقف و 

از مدرسه يا دانشگاه رفتن بچه ها جلوگيري كنيم. 
رفتاري كه عده ای در جلوگي��ري از علم  آموزي انجام 
مي  دهند، از نظر من به عنوان يك طلبه و كارش��ناس 
مسائل ديني، اسامي فكر كردن نيست و اين برداشت 

غلطي از آموزه هاي ديني است. 
اسام جلوگيري از علم  آموزي دختران را 

كيفر يا گناه نمي  داند؟
اگر علم  آموزي ما را به خداشناسي نزديك كند و موجب 
شود نيازهاي جامعه خود را حل كنيم، جلوگيري از آن 

»صد عن سبيل الله« و بستن راه خداست. 
بعد از انق�اب طبيعتاً تحولات�ي در نظام 
آموزشي كشور اتفاق افتاده است، چقدر 
اين علم  آموزي در نظام اسامي پيشرفت 

كرده است؟
شما آمارهاي سال 1355 را ببينيد در زماني كه كشور 
ما 30 ميليون جمعيت داش��ت تنها 46 درصد از زنان 
كش��ور ما داراي تحصيات بودند و س��واد داشتند و 
مردان ما هم 54 درصد س��واد داش��تند، اين هم كه 
مي  گويم س��واد به معناي دانش��گاه رفت��ن هم نبود، 
چون در س��ال 1357 فق��ط 327 هزار نف��ر از مردم 
كش��ور ما تحصيات بالاتر از ديپلم داش��تند يعني از 
30 ميليون جمعي��ت چند صده��زار نفر تحصيات 
دانش��گاهي در كل كشور داش��تند و بقيه افرادي كه 
مي  گويم باسواد بودند به غير از آن 327هزار نفر است، 
بقيه همه زير ديپلم و تحصيات ابتدايي داشتند. حالا 
ببينيد بعد از انقاب دانشگاه ها و مدارس ما چه مقدار 
هس��تند، جمعيت باسواد ما چقدر رش��د كرده است. 
الان 92درصد از جمعيت كش��ور ما باس��واد هستند 
و 89درصد از جمعيت دختران ما را دختران باس��واد 
تشكيل مي  دهند كه نشان دو و سه برابر شدن جمعيت 
باسواد كشور است. دانشگاه ها قبل از انقاب كي به اين 
اندازه دختر ديده بود! ولي الان در بسياري از رشته ها 

حتي دخترها دو برابر پسرها قبولي دارند. 
يك�ي از انتق�ادات ه�م همين اس�ت كه 
مي  گويند ما دختران را به سمت آموزش 
و مخصوصاً مدارج عالي علمي برده   و آنها 
را از زندگي خانوادگي بازداش�ته ايم. چه 

مقدار اين انتقاد واقعي است؟
احتمال دارد برنامه ريزي هاي آموزشي ما كمتر منجر 
به بهتر شدن س��بك زندگي شده باشد يا اينكه دانش 
مفيدي نبوده است. در اين خصوص برنامه  نويس هاي 
آموزشي بايد بيايند در حوزه برنامه نويسي تجديدنظر 
كنند و ببينند نيازهاي آتي كشور چه هست و بچه ها را 
به آن رشته ها سوق دهند كه نياز فوري ميدان زندگي 
است. البته اين بحث درباره اس��ام نيست، بحث اين 
برنامه ريزي است وگرنه اسام مي  گويد زندگي خود را 
با علم اداره كنيد. حالا يك برنامه ريز در كشور با دقت 
برنامه ريزي مي  كند، يكي هم نمي  كند. اگر ما آمايش 
 سرزميني داشتيم مي  دانستيم كه مثاً ماما، پزشك، 
جراح، معمار  و كش��اورز چقدر نياز داريم. اين مسائل 
آمايش  سرزميني مي  خواهد در برنامه هاي پنج ساله 
احصا  و اين موارد را به دانش��گاه ها و آموزش  وپرورش 

اعام كنند تا براساس آن جذب داشته باشند. 

پيش�ينه لايحه اي براي صيانت از حقوق و تأمين امنيت زنان به 1۰ 
سال قبل باز مي گردد. س�ال 1۳۸۹ و در دولت دهم، اين لايحه در 
۹۲ ماده تنظيم شد، اما به ثمر نرسيد.  پس از آن بود كه قوه قضائيه 
وارد عرصه شد و با ساعت ها كار كارشناسي لايحه »صيانت، كرامت 
و تأمين امنيت بانوان در برابر خشونت« را تحويل دولت وقت يعني 
دولت دوازدهم داد. حالا هم مجلس يازدهم پس از حدود يك سال 
تعلل تغييراتي در لايحه ايجاد كرده اس�ت. نگاه پيشگيرانه از يك 
سو و نگاه حمايتي و از همه مهم تر در نظر گرفتن ضمانت هاي اجرايي 
از نقاط قوت لايحه پيش رو اس�ت كه اين بار »لايحه پيش�گيري از 
آس�يب ديدگي زنان و ارتقاي امنيت آنان در برابر س�وء  رفتار« نام 
گرفته است. با وجود تمام تغييرات و اصاحات اما آنطور كه الهام آزاد، 
دبير اول كميسيون اصل ۹۰ مجلس به »جوان « مي گويد پخته  شدن 
لايحه هنوز كار مي برد و پيش�نهادات نمايندگان و كارشناسان در 
صحن مي تواند باز هم تغييراتي را در لايحه ارتقاي امنيت زنان ايجاد 

كند. در ادامه با هم اين گفت وگو را مرور مي كنيم. 

  خانم آزاد! لايحه پيشگيري از آس�يب ديدگي زنان و 
ارتقاي امنيت آنان در برابر سوء رفتار در حال حاضر براي 

ورود به صحن آماده شده است؟
بله اين لايحه در حاضر در صحن در دستور كار قرار داد. البته چون مجلس 
سرگرم قانون انتخابات بود، فرصت نشد به اين قانون بپردازيم. اميدواريم 

كه فرصت طرح لايحه در صحن فراهم شود. 
  آيا باز هم تغييراتي در لايحه اتفاق خواهد افتاد؟

صد در صد، به هر حال نمايندگان پيشنهاداتي خواهند داشت و مواردي 
مطرح مي شود. البته شايد اين تغييرات بسيار گسترده نباشد، اما به هر 

حال تغييراتي اعمال خواهد شد. 
  از نگاه ش�ما در مدتي ك�ه لايحه در مجل�س بود، چه 

تغييرات مثبتي در آن رخ داده است؟
نفس و طرح اين لايحه خودش پر از نكات مثبت است. به هر حال نيمي 
از جمعيت كشور ما را زنان تشكيل مي دهند و تدوين لايحه و قانوني 

براي پيشگيري از آسيب ديدگي زنان و حمايت و ارتقاي امنيت آنان در 
برابر آسيب ها و سوء رفتار نياز جامعه ما بود.  همانطور كه از اسم لايحه 
پيداست رويكردي تعليمي با عنايت به دو اصل مهم پيشگيري و نگاه 
حمايتي در حوزه زنان وجود دارد. نقطه نظ��رات خوبي در اين لايحه 
آورده شده و با مطرح شدن لايحه در صحن و دريافت نظر همه همكاران 
و پيش��نهادات و مواردي كه مطرح مي ش��ود، اميدواريم كه اگر نقاط 
ضعفي در اين قانون وجود دارد، برط��رف  و نقاط قوت آن با هم افزايي 
با استفاده از نظر همكاران و صاحبنظران تقويت شود تا قانون خوب و 
جامعي براي حمايت از زنان در برابر آسيب ها داشته باشيم. در اين قانون 
وضعيت زنان در برابر موقعيت هاي آسيب زا شناسايي و پايش مي شود 
و حتي در بخشي از لايحه ذكر شده در برابر سوء رفتار يا آسيب هايي كه 
به زنان زده مي شود، تمام هزينه هاي درمان بايد از طرف شخصي كه 
بزهكار است و آسيب را وارد كرده، پرداخت شود. يا در بخش ديگري از 
لايحه داريم كه اگر در محيط هاي عمومي يا از طرف همسر و اعضاي 
خانواده زن مورد آزار و اذيت قرار بگي��رد، حمايت هاي خوبي در نظر 
گرفته شده است. همچنين در ماده 33 اين لايحه به بحث خانم هايي 
كه از طرف همسر از خانه اخراج مي شوند و بدون دليل از ورودشان به 
خانه جلوگيري مي شود پرداخته   و اين مسئله جرم انگاري و امنيت 
رواني و يك سري اقدامات احتياطي و مجازات هاي تشديدي را در نظر 

گرفته است. 
گويا در اي�ن لايحه به بحث هاي پيش�گيري هم توجه 
شده است. يكي از اين موضوعات پيشگيرانه نگاه لايحه 
ارتقاي امنيت به مسئله امنيت زنان در محيط هاي خارج 
از خانه است. موضوعي كه در لايحه هاي قبلي  كمتر مورد 
توجه قرار گرفته با و انتقادات كارشناسان امر مواجه بود. 
از نگاه شما اهميت توجه به امنيت زنان در محيط هاي 

خارج از خانه چيست؟
بله. در حوزه پيشگيري هم نكاتي در اين لايحه در نظر گرفته شده است. 
به خصوص درباره ارتقاي امنيت بانوان در محيط هاي كاري كه با توجه به 
اجتماعي شدن و حضور زنان ما در محيط هاي كاري خارج از خانه و حضور 

در اجتماع، اين نگاه و اين رويكرد نياز بود تا حمايت از زنان در محيط هاي 
خارج از خانه هم در نظر گرفته شود. البته مباحثي كه مطرح شده ضمن 
تحكيم خانواده است. ما در مباحث محيط هاي اجتماعي در خصوص 
تأمين امنيت يا پيشگيري از حوادثي كه ممكن است امنيت خانم ها را 
در محيط هاي كاري تحت تأثير قرار دهد، پيش بيني هايي داشته ايم تا 
خانم هاي شاغل و حاضر در اجتماع و محيط خارج از خانه از امنيت رواني 
و اجتماعي برخوردار باشند. همچنين تقويت مداخات اجتماعي، ارتقاي 
دانش حقوقي، پايش وضعيت و شناسايي موقعيت هاي آسيب زا با در نظر 
گرفتن يك سري حمايت هاي قضايي و كيفري موضوع ديگري است كه 

در اين لايحه ديده شده است. 
جرم انگاري وس�يع يكي از موضوعات مورد انتقاد بود 
كه به لايحه تدوين شده در دوره دولت يازدهم وارد بود. 
درحالی كه بايد رويكرد لوايح اين  چنيني تأمين امنيت 
زنان در كنار كمك به تحكيم خانواده باشد. آيا در لايحه 

پيش رو اين موارد در نظر گرفته شده است؟
دقيقاً رويكرد ما با اين نگاه است كه يك تناسبي ميان حمايت از زنان و 
در عين حال تحكيم خانواده رعايت شود. بنابراين در اين لايحه حمايت 
از زنان با نگاه تحكيم خانواده صورت گرفته است. در واقع تاش شده تا 
نگاهي واقع گرايانه داشته باش��يم. طبيعتاً اين لايحه مقداري گسترده 

است و ممكن است يك س��ري ضعف ها و نقص هايي داشته باشد، اما با 
مطرح شدن در صحن و استفاده از نظر همكاران،  كارشناسان و نمايندگان 

حتماً اين نقاط ضعف برطرف خواهد شد. 
بحث مهارت افزايي هم در اي�ن لايحه مورد توجه قرار 

گرفته است. در اين باره توضيح مي دهيد؟
بله، دقيقاً اين مهارت افزايي يكي از موارد پيشگيري كننده است. حتي در 
اين لايحه تاش شده گفتمان سازي جديد مبتني بر مباني فقهي اتفاق 
بيفتد. وقتي يك  سري مباني فقهي را در نظر بگيريم، نگاه و رويكردي كه 

مد نظر است، نگاهي جامع تر و در برگيرنده همه موارد خواهد بود. 
حمايت از زنان و دختران آسيب ديده و در معرض آسيب 

هم گويا در اين لايحه ديده است. 
بله تمام جنبه ها ديده ش��ده و به حمايت از خص��وص زناني كه چه در 
محيط خانوادگي و چ��ه در محيط اجتماعي آس��يب ديده اند، در نظر 

گرفته شده است. 
آيا اگر اين لايحه ب�ه تصويب برس�د، ضمانت اجرايي 

دارد؟
مي توانم بگويم يكي از نقاط قوت اين لايحه ضمانت اجرايي هايي است كه 
در نظر گرفته شده و اميدواريم بتوانيم در نحوه اجرا و نظارت يك قانون 
اجرايي و راهبردي براي حمايت از زنان و ارتقاي امنيت رواني و اجتماعي 

و پيشگيري از آسيب به بانوان كشورمان داشته باشيم. 
پيش بيني شما از وضعيت تصويب اين لايحه چيست؟ 
آيا قبل از پايان سال اين لايحه بعد از بيش از 1۰ سال به 

نتيجه خواهد رسيد؟
ان شاءالله تاش ما اين است كه لايحه هر چه زودتر به نتيجه برسد. 

من خودم هم يك سري مواردي دارم كه بايد در صحن بررسي و يك قانون 
جامع و كاملي را بتوانيم تصويب كنيم. 

مستحضر هستيد كه اين لايحه بايد بند به بند و ماده به ماده رسيدگي 
شود و همكاران عزيز ما پيشنهاداتي دارند كه با عنايت به اين مسائل شايد 
فرصت نشود لايحه قبل از پايان  سال كامل شود، اما بي ترديد اين لايحه 

يكي از اصلي ترين لايحه هاي مجلس خواهد بود. 

منع علم آموزي دختران »صد عن سبيل الله« است
رئيس سابق سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي در گفت وگو با »جوان«:

 مدير كل نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس اس��تان تهران گفت: 
مولدسازي اموال و اماك آموزش و پرورش صرفاً از فروش اموال دولتي 
انجام مي ش��ود و به هيچ عنوان مدارس احداث��ي خيرين در اين طرح 

فروخته نخواهد شد، بلكه تكميل خواهند شد. 
 دوازدهمين دوره اينوتكس، بزرگ ترين رويداد زيس��ت بوم فناوري 
و نوآوري با حضور بيش از 450 شركت دانش بنيان و نوپا از 19 تا 22 

ارديبهشت ماه برگزار خواهد شد. 
 معاون وزير دادگس��تري گفت: از مجموع 4 هزار زنداني ايراني در 
خارج از كش��ور، 2ه��زارو800 ايراني در زندان هاي تركيه هس��تند و 
انتقال زندانيان ايراني از تركيه، ارمنستان، سريانكا و هندوستان نيز 

در دستور كار قرار دارد. 
 معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران گفت: صدور پروانه در 
پايتخت نسبت به سال گذشته در مجموع 20 درصد و در بافت فرسوده 

60 درصد افزايش يافته است. 
 مدير روابط عمومي ديوان عالي كش��ور اعام ك��رد: پرونده محمد 
بروغني يكي از متهمان اغتشاش��ات اخير براي رس��يدگي به ش��عبه 

هم عرض دادگاه صادركننده رأي ارجاع شد. 
 رئيس سازمان فناوري اطاعات در نهمين همايش سالانه بانكداري 
الكترونيك و نظام هاي پرداخت از اتصال بيش از 93 درصد دستگاه هاي 

دولتي به پنجره ملي خدمات دولت هوشمند خبر داد. 
 مدير كل دفتر نظارت بر اجراي اسناد رس��مي سازمان ثبت اسناد 
و اماك كشور گفت: از ابتداي امس��ال تاكنون 191 هزار و 418 فقره 
پرونده مهريه در حوزه اجراييه شعب سراسر كشور ثبت شده و از اين 

تعداد، 162 هزار فقره پرونده رسيدگي و مختومه شده است. 
 رئيس كميته امداد به اش��اره به حمايت اين نهاد از 6 هزار نخبه در 

كشور  گفت: آينده كشور در دست افراد نخبه و متخصص است. 
 مدير كل محيط زيست استان يزد از مشاهده يك قاده يوزپلنگ در 
پناهگاه حيات وحش دره  انجير اردكان خبر داد و گفت: اين پناهگاه، 

مهم ترين زيستگاه يوزپلنگ در استان است. 
 رئيس سازمان زندان ها گفت: پرداخت حقوق و دستمزد زندانيان كه 
رشد قابل توجهي نسبت به سال قبل دارد و موجبات رغبت زندانيان را 

به امر اشتغال را درپي داشته است. 
 بر اساس اعام اداره كل هواشناسي، تا جمعه وضعيت جوي استان 
تهران آسمان صاف تا قسمتي ابري گاهي افزايش ابر همراه با وزش باد 

در بعضي ساعات وزش باد شديد پيش بيني مي شود. 

سجاد آذری
  گفت وگو 

حسین سروقامت

ما هنوز در آغ�از راهيم؛ در توليد كمتر  زباله، تقس�يم زباله به 
خشك و تر، تفكيك آن از مبدأ و به ويژه استفاده مؤثر از زباله!

كشورهاي صنعتي در اين مسير چه كرده و از چه ترفندهايي 
بهره برده اند؟

مردم در اين كشورها به خريد فله اي رو مي آورند. براي خريد 
گوشت و مرغ، ظرف مناسب همراه می برند، به جاي پاستيك 

از كيسه هاي پارچه اي استفاده مي كنند. 
آنان مدت هاس�ت به ظروف يكبار مصرف »ن�ه« گفته اند و از 
ظروف فلزي، سفالي و شيش�ه اي كه ضامن سامتي و زيبايي 

آشپزخانه آنهاست، بهره مي برند. 
همچني�ن زباله هايي نظير س�اقه گياهان و پوس�ت ميوه ها را 
خشك كرده، از تفاله چاي، چاي كيسه اي، پوست هندوانه، موز، 
خربزه و هويج كمپوست درست كرده، با آنها گياهان آپارتماني 

را تغذيه مي كنند!
مايليد بخشي از اين تكنيك ها را با هم استفاده كنيم؟
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 شهروند – كرج: مدارس هيئت امنايي – مدرسه شهيدان 
نصيري محله كارمندان كرج تا س��ال قبل دولتي بود، در سال 
تحصيلي جديد از دولتي به هيئ��ت امنايي تغيير وضعيت داد، 
اين مس��ئله باعث ش��ده كه به راحتي از خانواده ها هزينه هاي 
زيادي طلب كنند و براي اين وضعيت  ه��م بهانه  خوبي دارند و 
ادعا مي كنند كه ما دولتي نيستيم و تمام مخارج را بايد خودمان 
تأمين كنيم. مگر ما درخواس��ت تغيير وضعيت داده بوديم كه 
آموزش و پرورش چنين كاري كرد، به طور مثال براي دريافت 
كارنامه از هر دانش آموز 500 هزار تومان دريافت مي كنند. اين 
طرح تغيير م��دارس دولتي به هيئت امناي��ي را متوقف كنيد. 
قانون آموزش رايگان را با اين مسائل به حاشيه برده ايد و عماً 
آموزش و پرورش را پولي كرده ايد. جالب اس��ت كه هرازگاهي 
مسئولان آموزشي كشور ادعا مي كنند نبايد هيچ وجهي از اولياي 
دانش آموزان دريافت ش��ود. وزارت آموزش و پرورش بيشترين 
دريافتي را در بودجه كش��ور دارد، ولي معلوم نيست چرا همه 
مدرسه ها در مخارج ش��ان مانده اند. مديران مدارس در توجيه 
دريافت هاي بي ضابطه به اولياي دانش آموزان اعام مي كنند كه 
هيچ كمكي از طرفي وزارتخانه به آنها نمي شود و تمام مخارج به 

عهده دانش آموزان است.  
  شهروند - تهران: چند مدتي است كه وضعيت متروی تهران 
بسيار ناراحت كننده شده است. شلوغي آخر سال و ازدحام مردم در 
ايستگاه ها به همراه ناهماهنگي هايي كه بعضاً در مسير خط هاي 
مترو رخ مي دهد، ش��رايط مطلوبي را براي مردم رقم نزده است، 
در اين ش��رايط ش��لوغي واگن ها، آقايان به واگن خانم ها هجوم 
مى آورند و بدون توجه به اعتراض بانوان به صورت كاماً طلبكارانه 
وارد واگن هاي اول و آخر مي شوند و در جواب اعتراض مي گويند 
كه اگر ناراحتيد، سوار نشويد. دريغ از يك حمايت از طرف عوامل 
انتظامات، قباً عوامل انتظامات واگن بانوان را بررسي مي كردند در 
صورتي كه آقايان وارد اين واگن مي شدند با آنها برخورد مي كردند 
و اجازه سوار شدن نمي دادند. انگار عوامل متروي تهران بدشان 
نمي  آيد كه كل قطار مختلط شود. از مسئولان شهرداري تهران 

تقاضا مي كنم به اين موارد رسيدگي كنند. 
  ش�هروند – گيان: آقاي رئيس��ي اعام مي كند كه هيچ 
افزايش قيمتي پذيرفته نيست، اما بازار مسير خودش را مي رود 
شما هر چقدر كه در نطق هايتان بگوييد نبايد تغيير قيمت داشته 
باشيم، تا نظارت نباشد هيچ اتفاقي نمي افتد. يكي از دلايل اين 
گراني ها بالا رفتن قيمت ارز اس��ت كه به صورت س��نتي روي 
قيمت اقام غذايي مردم تأثير مي گذارد. از دولت و هر ارگاني كه 
مي تواند تقاضا مي كنيم به داد مردم برسد. گراني ها كمر مردم 

را خم كرده است. 

سام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹1۹۰۹۶۸5۳۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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نقطه قوت لایحه امنيت زنان ضمانت اجرایی آن است 
گفت وگوی »جوان« با دبير اول كميسيون اصل ۹۰ مجلس درباره لايحه ارتقاي امنيت زنان 

نگاه پيشگيرانه و حمايتي و از همه مهم تر در نظر گرفتن ضمانت هاي اجرايي نقطه قوت لايحه ارتقاي امنيت زنان است اما پخته شدن آن هنوز كار می برد 

زهرا چیذری
  گفت وگو 


